
PROTOKÓŁ NR III/2018 

z przebiegu II  Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego 

w dniu 18 grudnia 2018 roku 

Rozpoczęcie Sesji godz. 9.00 

 

II sesja Rady Powiatu Wałbrzyskiego odbyła się w sali konferencyjnej Starostwa 

Powiatowego w Wałbrzychu, przy al. Wyzwolenia 24.  W obradach Sesji uczestniczyło 16 

radnych – zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik nr 1 do protokołu. 

Ponadto w posiedzeniu udział wzięli zaproszeni goście  - lista obecności zaproszonych gości 

stanowi załącznik  nr 2 do protokołu. 

 

Ad 1 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak stwierdziła, na 

podstawie listy obecności, że w sesji uczestniczy 16 radnych, co stanowi kworum niezbędne 

do podejmowania prawomocnych uchwał. Radni wraz z zawiadomieniami o zwołaniu sesji 

otrzymali porządek obrad z projektami uchwał – porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do 

niniejszego protokołu. Nikt z uczestniczących w obradach radnych nie zgłosił poprawek do 

porządku obrad więc poprzez głosowanie Rada przyjęła jednogłośnie porządek obrad w 

poniższym brzmieniu: 

Punkty 1, 2 i 3 porządku obrad zostały zrealizowane. 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie Sesji.  

2. Zgłaszanie wniosków do porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Rady. 

4. Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady i działalności Zarządu pomiędzy 

Sesjami.  

5. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w 

budżecie na 2018 rok. 

6. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 

uchwały Nr XXXII/80/2017 rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2017 roku 

w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na 

lata 2018-2028. 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały budżetowej Powiatu Wałbrzyskiego na 2019 rok: 

- przedstawienie projektu uchwały wraz z autopoprawką;  

- opinia RIO; 

- opinie Komisji stałych; 

- dyskusja;  

- podjęcie uchwały. 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2019-2028: 

- przedstawienie projektu uchwały; 

- opinia RIO; 

- opinia Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu; 

- dyskusja; 

- podjęcie uchwały. 

9. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 

strategii rozwoju społeczno – gospodarczego południowej i zachodniej części 

Dolnego Śląska, zwanej „Strategią Rozwoju Sudety 2030”.  



10. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 

Uchwały Nr XXXV/19/2018 z dnia 27 marca 2018 roku w sprawie określenia zadań 

powiatu, na które przeznaczone są środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych w 2018 roku.   

11. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie w sprawie 

wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze stowarzyszenia Lokalna Organizacja 

Turystyczna Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu.  

12. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 

realizacji z Gminą Boguszów – Gorce, zadania pod nazwą „Budowa obwodnicy Gorc 

obejmującej odcinek drogi powiatowej Nr 3366D oraz łącznik do drogi wojewódzkiej 

Nr 367” 

13.  Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 

Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno -  edukacyjnych dla osób 

stosujących przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019 – 2021. 

14. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 

Powiatowego programu profilaktycznego w zakresie promowania i wdrażania 

prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do dzieci w rodzinach 

zagrożonych przemocą w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2023. 

15. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie uchylenia 

Uchwały Nr XI/68/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia  28 października 2015 roku 

w sprawie wspólnej obsługi finansowo-księgowej jednostek prowadzonych przez 

Powiat Wałbrzyski.  

16. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego 

planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

17. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 

zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu Wałbrzyskiego na I 

półrocze 2019 roku. 

18. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 

zatwierdzenia planu pracy Komisji Skarg, wniosków i petycji.  

19. Rozpatrzenie  i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego 

planu pracy Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  

20. Interpelacje i zapytania radnych.  

21. Wnioski i oświadczenia radnych.  

22. Zakończenie obrad Sesji Rady Powiatu.  

 

Ad 4 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski przedstawił Sprawozdanie Starosty z 

wykonania uchwał Rady i działalności Zarządu pomiędzy Sesjami – stanowi załącznik nr 4 

do protokołu.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak otworzyła 

dyskusję. 

Uwag nie zgłoszono. 

Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady i działalności Zarządu pomiędzy Sesjami 

zostało przyjęte przez aklamację (16 radnych obecnych na sali obrad). 

 

Ad 5 

Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady 

Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na  2018 rok. Zwiększa się plan 



dochodów budżetowych o kwotę 34 803,00 zł, z tego dochody bieżące w kwocie 34 803,00 

zł, majątkowe wynoszą 0 zł.  

Zwiększa się plan wydatków budżetowych o kwotę  34 803,00 zł, z tego: wydatki bieżące 34 

603,00  i wydatki majątkowe  w kwocie. 200,00 zł.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak przedstawiła 

pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedmiotowego projektu uchwały. 

Następnie otworzyła dyskusję. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała pod 

głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na  

2018 rok. 

W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali 

obrad) Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę nr II/15/2018 w sprawie zmian w 

budżecie na 2018 rok  stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Ad 6 

Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady 

Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr XXXII/80/2017 Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2017 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2018-2028. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak przedstawiła 

pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedmiotowego projektu uchwały. 

Następnie otworzyła dyskusję. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała pod 

głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego  w sprawie przyjęcia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2018-2028. 

 

Uchwała nr II/16/2018 w sprawie zmiany uchwały Nr XXXII/80/2017 rady Powiatu 

Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2017 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2018-2028 została podjęta przez radę w 

wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali 

obrad)- załącznik nr  6 do protokołu.   

 

Ad 7 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski przedstawił projekt uchwały budżetowej 

Powiatu Wałbrzyskiego na 2019 rok wraz z autopoprawkami. Odniósł się do Działu 855, 

powiedział, że autopoprawka wynika z faktu, że do dnia bieżącego nie został zakończony 

proces, dotyczący uchwalenia planu miejscowego dla obrębu Nowe Siodło. Wspomniał, że 

Dom Dziecka w Nowym Siodle nie jest wystandaryzowany.  Wyjaśnił, że chodzi o zmianę 

nazwy ze: „Zmiana sposobu użytkowania części budynku Domu Dziecka Catharina w 

Nowym Siodle na budynek wielorodzinny”, a proponuje się zapis: „Przebudowa budynku 

Domu Dziecka Catharina w Nowym Siodle”.  Tłumaczył dalej, że w przypadku zmiany 

sposobu użytkowania można rozpisać postępowanie przetargowe po uchwaleniu planu, 

natomiast w miesiącu styczniu 2019 roku zostałoby wszczęte postępowanie  na roboty 

budowlane, a w chwili, gdy plan zostałby zatwierdzony, można by dokonać tylko fizycznego 

podziału lokali poprzez  stosowną dokumentację. II autopoprawka dotyczy złożonego przez 

powiat wałbrzyski wniosku pn.: „Platforma E-usług administracji publicznej Starostwa 

Powiatowego w Wałbrzychu”, który otrzymał pozytywną opinię z Dolnośląskiego Urzędu 



Wojewódzkiego. Tym samym zwiększą się dochody majątkowe w Dziale 750 Administracja 

Publiczna o kwotę 2.363.680 zł oraz  wydatki majątkowe w Dziale 740 Administracja 

Publiczna o kwotę 2.780.800 zł; wkład własny natomiast to środki zabezpieczone w budżecie 

w roku 2018: 417.000 zł, zatem zostanie zwiększony  także deficyt. Następnie omówił 

szczegółowo projekt uchwały budżetowej po proponowanych zmianach: 

 dochody budżetu powiatu w roku 2019 szacuje się na kwotę 49.907.942,47 zł, z tego 

dochody bieżące na kwotę 47.544.262,47 zł, a dochody majątkowe w kwocie 

2.363.680 zł – dotyczą włączenia funkcjonowania „Platformy E-usług administracji 

publicznej w Starostwie Powiatowym w Wałbrzychu”; 

 wydatki budżetu powiatu wałbrzyskiego szacuje się na kwotę 50.891.782,90 zł, z 

czego wydatki bieżące: 44340.982,90 zł, wydatki 6.550.800 zł, z czego realizacja 

związana z poprawą infrastruktury drogowej i mostowej:  2.949.000 zł, „Platforma E-

usług administracji publicznej w Starostwie Powiatowym w Wałbrzychu”: 2.70.800 

983.840,43 zł;  

 deficyt pokryty zostanie z wolnych środków powstałych w 2018 roku  

 wolne środki: 2.643.840,43 zł (na spłatę kredytów w kwota: 1.660.000 zł).  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak przedstawiła 

pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedstawionego projekt uchwały 

oraz do proponowanych dwóch autopoprawek. Następnie poprosiła o opinię Komisji Oświaty, 

Polityki Społecznej i Promocji Powiatu. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb 

przedstawił pozytywną opinię komisji do omawianego projektu uchwały. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak otworzyła 

dyskusję. 

Radny Kamil Orpel zwrócił się z następującymi zapytaniami: 

 ile wydatków zaplanowano na bieżące utrzymanie urzędu/urzędników 

 ile i jakie środki zewnętrzne zaplanowano w proponowanym budżecie.  

 

Poddał następnie analizie niektóre zapisy w proponowanej uchwale. Odniósł się do 

wydatków inwestycyjnych, które po autopoprawce wyniosłyby ok. 6.500.000 zł. Porównał, że 

w roku ubiegłym kwota ta wynosiła  10 mln zł. Kolejnym punktem porównawczym były środki 

zewnętrzne pozyskane w latach ubiegłych. Wspomniał, że w pierwotnym projekcie 

pozyskanych środków wykazano na 0 zł; planowane środki do pozyskania określono zaś na 

5,5 mln zł. Następnie zwrócił uwagę na wysokość środków finansowych, jakie zaplanowano 

na administrację publiczną (Dział 750) na 2019 rok, które wynoszą 9.600.000 zł.  Podkreślił, 

że  udział wydatków na administrację to 20% wydatków w proponowanym budżecie. 

Uwypuklił fakt, że średnio w pozostałych powiatach, to 11%. Powiedział, że te pieniądze 

mogłyby zostać skierowane na mieszkańców, jako wsparcie dla gmin, aby służyły wszystkim 

mieszkańcom powiatu. Na koniec swojej wypowiedzi zapowiedział, że wraz z pozostałymi 

członkami swojego klubu radnych, postawią wnioski, jako propozycje do niniejszego projektu 

uchwały budżetowej powiatu wałbrzyskiego na 2019 rok. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski powiedział, że zaplanowane środki finansowe                         

w budżecie powiatu mają w szczególności na względzie poprawę funkcjonowania tut. 

Starostwa, a tym m.in. remonty, wymianę mebli. Jako przykład złego stanu technicznego, 



który wymagał wkładu finansowego, wskazał także placówki powiatowe, takie jak m.in. 

Zespół Szkół im. Marii Skłodowskiej-Curie w Szczawnie-Zdroju, czy też dom dziecka. 

Podkreślił, że budżet, po uwzględnieniu autopoprawki, wraz ze wszystkimi jednostkami, to  

49.907.000 zł. Dla porównania wskazał, że w powiecie wrocławskim na same drogi   

przeznacza się kwotę 64 mln zł. Przypomniał, że na początku jednej z poprzednich kadencji, 

znacznie obniżono pracownikom wynagrodzenia, co teraz powinno zostać wyrównane. 

Zapewnił, że „jest to budżet realny, a nie wirtualny”.   

Radny Kamil Orpel skonkludował, że przykłady podane przez starostę wałbrzyskiego nie są 

poparte żadnymi liczbami. Dodał, że chodzi tu o kwotę 3 mln zł. Poruszył następnie istotę 

kwestii tzw. zrównoważonego budżetu, tj. „pewnej elementarnej sprawiedliwości, jeżeli 

chodzi o dzielenie i redystrybucję publicznych środków finansowych i kierunkowanie ich na 

poszczególne gminy”. Poddał pod rozwagę kwestię kierowania części środków 

inwestycyjnych do gmin, w których nie są ulokowane drogi powiatowe, a z których także 

mogliby skorzystać mieszkańcy powiatu. Jako przykład wskazał gminy: Szczawno-Zdrój i 

Jedlinę-Zdrój.  

Radny Jarosław Buzarewicz zgodził się z opinią przedmówcy, że proponowany budżet jest 

najbardziej rozbudowany, jeśli chodzi o administrację. Radny poruszył także sprawę 

związaną z pozyskiwaniem środków zewnętrznych, wyrażając przy tym opinię o niewielkim 

zaangażowaniu powiatu, wskazując m.in. na możliwości korzystania z rządowych programów 

pomocowych.  

Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła pozytywną opinię Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej do omawianego projektu uchwały 

budżetowej powiatu wałbrzyskiego na 2019 rok, pozytywną opinię Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2019-2028 oraz pozytywną opinię o możliwości 

sfinansowania deficytu – stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 

Radny Kamil Orpel zawnioskował o wprowadzenie zmian do proponowanego budżetu na 

2019 tzw. programu dotacji dla mieszkańców na zakup rowerów elektrycznych. Wyjaśnił, że 

w ramach działalności, dotyczącej ochrony środowiska, część środków, które powiat 

wałbrzyski pobiera z opłat środowiskowych lub innych, można by skierować do 

mieszkańców: każdy mieszkaniec w trybie konkursowym otrzymałby do 2 tys zł dotacji na 

zakup takiego roweru. Następnie wskazał  Dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona 

środowiska, Rozdział 995 Pozostała działalność par 6230 Dotacja celowa dla jednostek 

spoza sektora finansów publicznych. Jako źródło finansowania wskazał  Dział 750 Rozdział 

7520 par 4010 Wynagrodzenia; kwota 100 tys zł.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Kamil Orpel zawnioskował o przekazanie dotacji w wysokości 200 tys zł dla gminy 

Jedlina-Zdrój, w ramach porozumienia samorządu terytorialnego, na budowę drogi gminnej o 

nazwie ul. Pokrzywianka, droga 18D663. Wspomniał, że gmina nie posiada dróg 

powiatowych, a dodatkowo na jej terenie został sprzedany jeden z budynków domu dziecka, 

a te środki nie powróciły na rzecz gminy Jedlina-Zdrój. Nadmienił, że z takim wnioskiem 

zwrócił się również włodarz gminy Jedlina-Zdrój; Dział 600 Drogi § 6610 dotacja celowa 



przekazywana gminie na inwestycje realizowane na zasadzie porozumień pomiędzy jst.- 

kwota 200 tys zł. Jako źródło finansowania wskazał  Dział 750 Rozdział 7520 § 4010 

Wynagrodzenia. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radna Ramona Bukowska  zawnioskowała o zabezpieczenie środków finansowych w 

wysokości 200 tys zł  w budżecie powiatu wałbrzyskiego na 2019 rok na budowę krytej 

pływalni „Dolnośląski delfinek”, w ramach kompleksu sportowo-rekreacyjnego, przy ul. 

Słonecznej 1a w Szczawnie-Zdroju, Dział 926 Kultura fizyczna. Jako źródło finansowania 

wskazała Dział 750 Rozdział 7520 § 4010 Wynagrodzenia. Radna podkreśliła, że na terenie 

tej gminy nie ma drogi powiatowej, a realizacja tej inwestycji sprzyjałaby rozwojowi 

powiatowej placówki oświatowej, jaką jest Zespół Szkół im. Marii Skłodowskiej-Curie. 

Nadmieniła, że gmina Szczawno-Zdrój zwróciła się do Zarządu z podobnym wnioskiem o 

zabezpieczenie na ten cel kwoty 400 tys zł.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski zwrócił uwagę na fakt, że zabieranie środków 

finansowych z działu wynagrodzeń, to naruszenie dyscypliny finansowej, ponieważ były one 

planowane na poziomie wykonalności.  

Radny Kamil Orpel zauważył, że inne rady uchwalają wynagrodzenia na niższym poziomie, 

a później, w ciągu roku są one uzupełniane. Przypomniał, że omawianym projektem uchwały 

zwiększa się o kwotę 10 tys zł poziom wynagrodzeń w Powiatowym Urzędzie Pracy w 

Wałbrzychu. 

Radna Ewa Dorosz podkreśliła istotę pozyskiwania środków zewnętrznych. Następnie 

zawnioskowała o zwiększenie wydatków o 200 tys zł w Dziale 600 Rozdział 6014 par 6050 

na budowę chodników w ciągu dróg powiatowych przy ul. Kościuszki i ul. Dworcowej w 

Głuszycy Górnej, w tym w Łomnicy oraz zmniejszenie wydatków w Dziale 750 Rozdział 7520 

§ 4300 o kwotę 100 tys zł i zmniejszenie wydatków w Dziale 750 Rozdział 75075  § 4300 o 

kwotę 100 tys zł. Według radnej, zaplanowana kwota 240 tys zł na 6 gmin powiatu jest 

niewystarczająca.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o zabezpieczenie środków finansowych w 

kwocie 400 tys zł na uruchomienie programu pilotażowego wspierania budowy chodników i 

ścieżek pieszo-rowerowych. Dodał, że program ten byłby skierowany do wszystkich gmin 

powiatu wałbrzyskiego. Kwota ta powinna zostać zabezpieczona w Dziale 60014 § 6610 



Dotacje celowe przekazane gminie na inwestycje realizowane na zasadzie porozumień jst. 

Źródło finansowania z Rozdziału  60014 § 6050 Przebudowa i modernizacja dróg 

powiatowych, gdzie zabezpieczono kwotę 1,5 mln zł.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o zabezpieczenie w budżecie powiatu na 2019 

kwoty 40 tys. zł na zakup quada dla OSP w Czarnym Borze. Jak radny podkreślił, quad 

będzie służył do wspomagania działań ratowniczo-gaśniczych, nie tylko na terenie gminy 

Czarny Bór, ale także na terenie całego powiatu wałbrzyskiego. Dodał, że jednostka planuje 

również doposażyć ten pojazd w przyczepę ratowniczą i transportową. Wspomniał, że ww. 

jednostka funkcjonuje już od 1945 roku i pozostaje w strukturach Krajowego Systemu 

Ratowniczo-Gaśniczego od 1995 r.; jako zmianę zaproponował więc zwiększenie w Dziale 

754 Rozdział 75412 i przesunięcie środków z Działu 750 Administracja Rozdział 75020 

Starostwo § 4010 Wynagrodzenia.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o dofinansowanie do budowy boiska ze 

sztuczną nawierzchnią, do całorocznej gry w piłkę nożną w Czarnym Borze i zabezpieczenie 

kwoty 200 tys zł na ten cel, a tym samym dokonanie zwiększenia w Dziale 926. Powiedział, 

ze pozostałą kwotę dofinansowałaby gmina Czarny Bór, a także można by pozyskać  środki 

z Urzędu Marszałkowskiego. Jako źródło finansowania wskazał Dział 750 Administracja 

Rozdział 75020 Starostwo § 4010 Wynagrodzenia. Nadmienił, że z taką inicjatywą zwrócił się 

do rady gminy na piśmie we wrześniu 2018 roku. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski  zaprotestował, aby tego typu wnioski były 

poddawane pod głosowanie. Podkreślił, że takie treści nie były dyskutowane z potencjalnymi 

partnerami. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o zabezpieczenie środków w budżecie powiatu 

wałbrzyskiego na 2019 rok na zakup 2 przenośnych aluminiowych bramek dla 

Uczniowskiego Klubu Sportowego Akademii Piłkarskiej Futbol w Witkowie, w Gminie Czarny 

Bór;  kwota 30 tys zł, Dział 926 Kultura Fizyczna. Jako źródło finansowania wskazał Dział 

750 Administracja Rozdział 75020 Starostwo § 4010 Wynagrodzenia.  

Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Adam Zdeb poddał ww. wniosek pod 

rozwagę. 



Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 8 przeciw, 1 wstrzymujący się (16 radnych obecnych), wniosek 

nie został podjęty. 

Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o zabezpieczenie kwoty 10 tys zł w Dziale 926 

Kultura Fizyczna Rozdział 92695 Pozostała Działalność, na organizację zawodów 

biathlonowych przez Uczniowski Klub Narciarski  Trójgarb Witków. Zaproponował, aby tę 

kwotę przenieść  z Działu 750 Administracja Rozdział 75020 Starostwo § 4010 

Wynagrodzenia.  

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski przypomniał, że obowiązuje uchwała o 

wspieraniu sportu i wniosek radnego jest sprzeczny z jego treścią. 

Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz powiedział, że nie ze 

wszystkimi wnioskami zarząd powiatu się nie zgadza, jednak na ich składanie był stosowny  

czas. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Bogdan Stochaj zawnioskował o zabezpieczenie w budżecie powiatu wałbrzyskiego 

na 2019 rok kwoty 200 tys  zł na współfinansowanie z gminą Stare Bogaczowice budowy 

chodnika przy drodze powiatowej, sołectwo Stare Bogaczowice, od nr 1 do 45. Nadmienił, że 

korespondencja w tej sprawie była prowadzona pomiędzy włodarzem ww. gminy a zarządem 

powiatu. Starosta Wałbrzyski został więc poinformowany o fakcie wprowadzenia w budżecie 

gminy kwoty 200 tys zł na budowę chodnika wzdłuż ww. drogi powiatowej. Podkreślił, że 

wskazany odcinek drogi jest niebezpieczny i brakuje przy nim pobocza.  Dział 600 Rozdział 

60014 § 6050. Zaproponował, aby tę kwotę przenieść  z Działu 750 Administracja Rozdział 

75020 Starostwo par 4010 Wynagrodzenia. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Bogdan Stochaj powiedział, że gmina Stare Bogaczowice na 2019 rok  

zabezpieczyła w swoim budżecie kwotę 400 tys zł na współfinansowanie zakupu średniego 

pojazdu ratowniczo-gaśniczego, przynajmniej typu GBA – pomoc finansowa dla gminy Stare 

Bogaczowice.  Dotacja ta byłaby dla jednostki znajdującej się w KSRG, sołectwa Stare 

Bogaczowice, jednostka OSP Stare Bogaczowice. Tym samym zwiększyłyby się wydatki w 

Dziale 754  Rozdział 75412 § 6610.  Zaproponował, aby tę kwotę przenieść  z Działu 750 

Administracja Rozdział 75020 Starostwo § 4010 Wynagrodzenia. Podkreślił, że to będzie 

jedyny pojazd w powiecie wałbrzyskim w ramach dotacji z KSRG, który zakupiony zostanie w 

2019 r. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 



W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Leonard Górski zawnioskował o zabezpieczenie w budżecie powiatu na rok 2019 

kwoty              100 tys zł na pilotażowy projekt pn. „Powiatowa Karta Seniora”. 

Zaproponował, aby tę kwotę przenieść  z Działu 750 Administracja Rozdział 75020 

Starostwo par 4010 Wynagrodzenia.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Radny Leonard Górski zawnioskował o  zabezpieczenie środków finansowych na 

wykonanie chodnika przy drodze nr 3398D w Boguszowie-Gorcach, ul. Zachodnia, od drogi 

gminnej do drogi              nr 3366 D zawartej w przedstawionym kosztorysie inwestorskim.  

Zaproponował, aby tę kwotę przenieść  z Działu 750 Administracja Rozdział 75020 

Starostwo § 4010 Wynagrodzenia.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała ww. 

wniosek pod głosowanie. 

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych), 

wniosek nie został podjęty. 

Więcej uwag nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała pod 

głosowanie podjęcie uchwały budżetowej na 2019 rok Powiatu Wałbrzyskiego. 

Uchwała budżetowa na 2019 rok Powiatu Wałbrzyskiego Nr II/17/2018 została podjęta w 

wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 16 radnych – 

stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 

Ad  8 

Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady 

Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Wałbrzyskiego na lata 2019-2028. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak przedstawiła 

pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedstawionego projekt uchwały. 

Następnie poprosiła o opinię Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb 

przedstawił pozytywną opinię komisji do omawianego projektu uchwały. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak otworzyła 

dyskusję. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała pod 

głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na  

2018 rok. 



Uchwała nr II/18/2018 w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Wałbrzyskiego na lata 2019-2028 została podjęta przez radę w wyniku głosowania: 9 za, 5 

przeciw, 2 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali obrad) – stanowi załącznik nr 9 

do niniejszego protokołu. 

 

Przerwa od godz. 11.08 do godz.11.24. 

 

Ad 9 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski przedstawił projekt uchwały Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia strategii rozwoju społeczno – gospodarczego południowej 

i zachodniej części Dolnego Śląska, zwanej „Strategią Rozwoju Sudety 2030”. Jak podkreślił 

sto siedem samorządów, gmin i powiatów subregionów: wałbrzyskiego i jeleniogórskiego, 

podpisało we Wleniu (2017r) Deklarację Sudecką. Sygnatariusze Deklaracji Sudeckiej 

wyrazili wolę podjęcia wspólnych działań zmierzających do poprawy warunków życia 

mieszkańców i szybszego rozwoju gospodarczego tej części Dolnego Śląska. Strategia 

ukierunkowana jest na budowę spójności terytorialnej w oparciu o specyfikę tego obszaru 

oraz wzmacnianie tożsamości poprzez aktywizację społeczności lokalnej stąd poparcie tych 

działań w przyszłości otworzy możliwości ubiegania się o środki finansowe z Budżetu 

Państwa oraz Unii Europejskiej w nowej perspektywie finansowej 2021-2027.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poinformowała, że 

projekt tej uchwały był procedowany na posiedzeniu Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu, 

która wydała pozytywna opinię.  

Uwag nie zgłoszono  

W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 16 

radnych Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/19/2018 w sprawie 

przyjęcia strategii rozwoju społeczno – gospodarczego południowej i zachodniej 

części Dolnego Śląska, zwanej „Strategią Rozwoju Sudety 2030” stanowi załącznik nr 

10 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 10 

Dyrektor Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w Wałbrzychu Wioletta Kostiańczuk-

Kulikowska przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 

Uchwały Nr XXXV/19/2018 z dnia 27 marca 2018 roku w sprawie określenia zadań powiatu, 

na które przeznaczone są środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych w 2018 roku. Jak podkreśliła projekt ten podyktowany jest kilkoma 

zdarzeniami. PCPR otrzymało zwrot kosztów za nieuczestniczenie w turnusach 

rehabilitacyjnych osób, które zostały na nie skierowane. Drugie zdarzenie to zwrot środków 

za likwidację barier architektonicznych, ponieważ  osoby, które zostały zakwalifikowane 

zrezygnowały w tego dofinansowania. Stąd propozycja przeniesienia zsumowanej kwoty 

17 081 zł, na przedmioty ortopedyczne i środki pomocnicze, na które nieustannie jest 

zapotrzebowanie.   

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poinformowała, że  

Komisja Budżetu i Rozwoju Powiatu do omawianego projektu uchwały wydała pozytywną 

opinię do przedmiotowego projektu uchwały.   

Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb 

przedstawił pozytywną opinię Komisji do omawianego projektu uchwały. 



Uwag nie zgłoszono. 

W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 16 

radnych Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/20/2018 Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXV/19/2018 z dnia 27 marca 2018 roku 

w sprawie określenia zadań powiatu, na które przeznaczone są środki Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2018 roku stanowi załącznik nr 11 

do niniejszego protokołu. 

 

Ad 11 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poinformowała, że 

projekt uchwały w sprawie wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze stowarzyszenia Lokalna 

Organizacja Turystyczna Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu, był bardzo 

szeroko omawiany na posiedzeniu Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu oraz Komisji Oświaty, 

Polityki Społecznej i  Promocji Powiatu. Podkreśliła również, że ani jedna ani druga Komisja 

nie wydały pozytywnej opinii do przedmiotowej propozycji uchwały.  

W dyskusji udział wzięli: 

Radny Jarosław Buzarewicz zaapelował, aby Rada nie pozbywała się możliwości jakie 

nam przekazuje bycie w Lokalnej Organizacji Turystycznej Aglomeracji Wałbrzyskiej.  

Członek Zarządu Mirosław Potapowicz podkreślił, że wyjście z LOT Aglomeracji 

Wałbrzyskiej i wstąpienie do Dolnośląskiej Organizacji Turystycznej byłoby zdecydowanie 

lepszym krokiem.  

Radny Jarosław Buzarewicz odnosząc się do wypowiedzi przedmówcy wyjaśnił, ze nic nie 

stoi na przeszkodzie, aby równolegle rozpocząć współpracę z DOT nie opuszczając LOT. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski zwrócił uwagę na jeden ważny aspekt, że 

pozostanie w LOT jest możliwe jednak na innych warunkach niż do tej pory.  

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak ogłosiła 5 minut 

przerwy w celu wysłuchania gościa Prezes LOT Aglomeracji Wałbrzyskiej Pani Anny 

Żabskiej.  

Po przerwie więcej uwag nie zgłoszono  

W wyniku głosowania: 7 za, 9 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 16 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego nie podjęła uchwały Nr II/21/2018 w sprawie wystąpienia 

Powiatu Wałbrzyskiego ze stowarzyszenia Lokalna Organizacja Turystyczna 

Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu. stanowi załącznik nr 12 do 

niniejszego protokołu. 

 

Ad 12 

Projekt uchwały w sprawie wspólnej realizacji z Gminą Boguszów – Gorce, zadania pod 

nazwą „Budowa obwodnicy Gorc obejmującej odcinek drogi powiatowej Nr 3366D oraz 

łącznik do drogi wojewódzkiej Nr 367” przedstawił Starosta Wałbrzyski Krzysztof 

Kwiatkowski. Stwierdził, że w planach, które zostały przedłożone do realizacji jest budowa 

obwodnicy Wałbrzycha i Boguszowa Gorc, która niestety wprowadza ruch ciężki  do Gorc. 

Zarząd proponuje wybudowanie łącznika pomiędzy obwodnicą Boguszowa Gorc a 

obwodnicą czarnoborską, omijającą mieszkańców Gorc a będącą w przebiegu drogi 

powiatowej.   

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poinformowała, że  

Komisja Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedstawionego projektu uchwały wydała 

pozytywną opinię.   

W dyskusji udział wzięli: 



Radny Kamil Orpel podkreślił, że przygotowywana jest tak dużą skalę inwestycja powinna 

mieć oparcie na konkretnych działaniach, kosztorysie, planach czy projektach. Nie ma w tym 

uzasadnieniu mowy jakie założenia wyznaczyła w tym zakresie Gmina Boguszów – Gorce. 

Zapytał również,  czy ta inwestycja nie wyklucza szeroko zaawansowanej inwestycji tzw. 

Trasy Sudeckiej. Jak wielokrotnie podkreślił idea jest słuszna i będzie ją popierał jednak 

Rada podejmując taką decyzję powinna mieć przedstawione podstawowe założenia i 

dokumenty ze strony Boguszowa – Gorc o wyrażeniu woli wspólnej realizacji tego zadania 

gdyż zadanie to znajduje się na terenie tej Gminy. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że jest to uchwała intencyjna, która 

otwiera możliwość wybudowania łącznika od obwodnicy Boguszowa – Gorc do obwodnicy 

Czarnego – Boru idąc przebiegiem drogi powiatowej. Prowadzone są rozmowy w tym 

zakresie ze stroną rządową.  

Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zawnioskował o zamkniecie dyskusji i 

przystąpienie do głosowania.  

W wyniku głosowania: 10 za, 0 przeciw, 6 wstrzymujących się na sali obecnych 16 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/21/2018 w sprawie wspólnej 

realizacji z Gminą Boguszów – Gorce, zadania pod nazwą „Budowa obwodnicy Gorc 

obejmującej odcinek drogi powiatowej Nr 3366D oraz łącznik do drogi wojewódzkiej Nr 

367”  stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 13 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno -  

edukacyjnych dla osób stosujących przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 

2019 – 2021 przedstawiła Dyrektor PCPR Wioleta Kostiańczuk – Tulikowska. Zwróciła 

uwagę, że zgodnie z zapisem ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu przemocy w 

rodzinie do zadań powiatu należy opracowanie i realizacja oddziaływań korekcyjno-

edukacyjnych dla osób stosujących przemoc w rodzinie. Powiatowy program oddziaływań 

korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących przemoc w rodzinie w Powiecie 

Wałbrzyskim na lata 2019 - 2021, jest spójny z ustawodawstwem krajowym oraz 

strategicznymi dokumentami o charakterze lokalnym, w tym z Powiatowym programem 

przeciwdziałania przemocy w rodzinie oraz ochrony ofiar przemocy w rodzinie na lata 2018-

2025. Celem głównym programu jest powstrzymanie sprawców i zakończenie przemocy w 

rodzinie. Cel ten ma zostać osiągnięty poprzez zmianę postaw osób stosujących przemoc w 

rodzinie przez poddanie ich oddziaływaniom korekcyjno-edukacyjnym. Bezpośrednimi 

adresatami programu są osoby dorosłe, stosujące przemoc  i zamieszkujące na terenie 

Powiatu Wałbrzyskiego. Program wymaga współpracy lokalnych instytucji. Realizację 

programu zaplanowano na lata 2019-2021, wskazano również źródła jego finansowania. 

Oczekuje się, że wykonanie programu przyczyni się do usprawnienia systemu 

przeciwdziałania przemocy, ograniczenia skali problemu przemocy w rodzinie oraz poprawy 

kondycji rodzin z Powiatu Wałbrzyskiego. 

Komisja Oświaty, Polityki Społecznej wydała pozytywną opinię do przedmiotowego 

projektu uchwały.  

Uwag nie zgłoszono.  

W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się - na sali obecnych 15 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/22/2018 w sprawie przyjęcia 

Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących 



przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019 – 2021  stanowi załącznik nr 

14 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 14 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Powiatowego programu profilaktycznego w zakresie 

promowania i wdrażania prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do dzieci w 

rodzinach zagrożonych przemocą w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2023 

omówiła Dyrektor PCPR Wioleta Kostiańczuk – Tulikowska.  Do zadań własnych powiatu 

zgodnie z art. 6 ust. 3 pkt 2 ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu przemocy w 

rodzinie należy w szczególności opracowywanie i realizacja programów służących 

działaniom profilaktycznym mającym na celu udzielenie specjalistycznej pomocy, zwłaszcza 

w zakresie promowania i wdrażania prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do 

dzieci w rodzinach zagrożonych przemocą w rodzinie. Celem główny Programu jest 

zmniejszenie skali przemocy w Powiecie Wałbrzyskim i skutków stosowania przemocy w 

Powiecie Wałbrzyskim poprzez podejmowanie kompleksowych działań mających na celu 

udzielenie specjalistycznej pomocy ofiarom oraz promowanie i wdrażanie prawidłowych 

metod wychowawczych w stosunku do dzieci w rodzinach zagrożonych przemocą domową. 

Mając świadomość ogromnego znaczenia właściwego przebiegu procesu wychowawczego u 

dzieci oraz konieczności respektowania ich praw, a także realizując ustawowy obowiązek,  

podjęcie uchwały jest zasadne.   

Uwag nie zgłoszono.  

W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się - na sali obecnych 15 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę uchwała Nr II/23/2018 w sprawie 

przyjęcia Powiatowego programu profilaktycznego w zakresie promowania i 

wdrażania prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do dzieci w rodzinach 

zagrożonych przemocą w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2023 stanowi 

załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 15 

Projekt uchwały w sprawie uchylenia Uchwały Nr XI/68/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z 

dnia  28 października 2015 roku w sprawie wspólnej obsługi finansowo-księgowej jednostek 

prowadzonych przez Powiat Wałbrzyski omówiła Główna Księgowa Teresa Tworek. Od 

dnia 01.01.2016 Powiat Wałbrzyski zapewniał wspólną obsługę finansowo-księgową 

jednostek organizacyjnych Powiatu. Jednakże trzy lata wspólnej obsługi pokazały 

niedoskonałości takiej organizacji wykonywania zadań. Na powyższe wskazują liczne uwagi 

kierowników jednostek obsługiwanych,  przekazywane Zarządowi Powiatu w tym okresie. W 

odczuciu kierowników jednostek, została odebrana im samodzielność w podejmowaniu 

decyzji oraz utrudnienie podejmowania decyzji ze względu na brak w jednostce (na miejscu) 

głównego księgowego. To właśnie odległość od siedziby jednostek jest jednym z głównych 

powodów niezadowolenia, ponieważ wymaga od jednostek dostarczania dokumentów, 

często bardzo pilnych ze względu na terminy płatności w krótkim czasie. Niejednokrotnie 

wymaga to angażowania kierowcy tylko w tym celu z odległych miejscowości z Walimia czy 

Nowego Siodła. Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak 

przedstawiła pozytywną opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu do przedstawionego 

projekt uchwały Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji 

Powiatu Adam Zdeb przedstawił pozytywną opinię komisji do omawianego projektu 

uchwały. 

W dyskusji udział wzięli: 



Radny Leonard Górski zwrócił uwagę, że przygotowana zmiana może doprowadzić do 

zwiększenia kosztów. Wynika to z faktu, że w każdej jednostce musi być jedna księgowa. Do 

tej pory wszystkie jednostki obsługiwał jeden zespół i jednak główna księgowa. Uposażenie 

głównego księgowego  jest znacznie wyższe niż zwykłego pracownika stąd zdanie radnego 

koszty wzrosną. Wspomniał również że w administracji publicznej zaczyna funkcjonować 

elektroniczny obieg dokumentów i utrudnienia związane z koniecznością dojazdu dyrektorów 

do starostwa jest mało przekonywujące. Zaproponowana zmiana zmniejszy koszty 

starostwa, a zwiększy znacznie koszty jednostek. Zcentralizowana obsługa jest znacznie 

bardziej racjonalna niż prowadzenie oddzielnych księgowości.  

Radny Kamil Orpel jak podkreślił wszystkie samorządy dążą do tego, aby centralizować 

tego typu zadania, a to co zostało przedstawione w tym projekcie uchwały to kolejny przykład 

cofania się.  Powiat wprowadzając w 2016 roku centralizację obsługi obniżył koszty. Drugim 

ważnym aspektem, który został poruszony to nadzór służb finansowych urzędu, który jest 

bardziej umocowany i skuteczniejszy gdy wszystkie sprawy przechodzą przez starostwo. 

Trzeci aspekt to przejrzystość kosztów utrzymania sfery finansowej obsługującej te jednostki. 

Podsumowując podkreślił, że nie będzie taniej i nie będzie kontroli nad tymi wydatkami. 

Żaden skarbnik nie zgodzi się, aby nadzór nad jednostkami przenieść poza urząd. Dla 

radnego niezrozumiałym jest czemu ma to służyć i jaki racjonalny sens ma zaproponowana 

zmiana. Zapytał, czy ktoś dokonywał analizy, ile Powiat Wałbrzyski zyskał od 2016 roku na 

zcentralizowaniu księgowości w urzędzie.  

Radna Ramona Bukowska poparła wątpliwości poprzedników, uznając przedłożoną 

propozycję za niezrozumiałą. Zapytała, czy ta zmiana jest związana z nieprawidłowościami 

wykazanymi w kontroli zespołu wykonującego obsługę finansową jednostek. Czy były 

negatywne wyniki pokontrolne.  

W wyniku głosowania: 8 za, 7 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 15 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/24/2018 w sprawie uchylenia 

Uchwały Nr XI/68/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia  28 października 2015 roku w 

sprawie wspólnej obsługi finansowo-księgowej jednostek prowadzonych przez Powiat 

Wałbrzyski stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 16 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Bogdan Stochaj zwrócił się do Rady o zatwierdzenie 

rocznego planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

W dyskusji udział wzięli: 

Radny Kamil Orpel zawnioskował, aby wprowadzić do planu kontroli na miesiąc październik 

dodatkowy temat  „analizę kosztów, efektywności i skuteczności funkcjonowania 

rozproszonej obsługi księgowo -finansowej jednostek organizacyjnych powiatu w porównaniu 

z obsługa scentralizowaną”. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski zaproponował, aby taką analizę, a co za tym 

idzie kontrolę zrobić, ale w odniesieniu do całego roku, a nie do kilku miesięcy.  

Radny Bogdan Stochaj odnosząc się do wniosku radnego Kamila Orpla, zaproponował, 

aby ten temat znalazł się w I kwartale 2020 roku.  

Radny Kamil Orpel podkreślił, że miarodajnym byłby okres porównawczy I półrocza 2019 

roku do I półrocza 2018 roku. Stąd podtrzymuje wniosek o wprowadzenie to do kontroli roku 

2019. 



Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski ponownie podkreślił, aby ta kontrola była 

miarodajna trzeba zamknąć okres roczny stąd prośba o przeniesienie tego tematu na rok 

przyszły.  

Radny Bogdan Stochaj utrzymał, że  dla lepszej transparentności należałoby temat tej 

kontroli przenieść na rok przyszły.  

Radny Kamil Orpel wycofał swój wniosek. 

Więcej uwag nie zgłoszono  

W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 15 

radnych  Rada Powiatu Wałbrzyskiego  podjęła uchwałę Nr II/25/2018 w sprawie 

rocznego planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego na 2019 rok. 

stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 17 

Przewodnicząca Rady Sylwestra Wawrzyniak zwróciła się do Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego na I półrocze 2019 roku. Jak podkreśliła plany te były zatwierdzone na 

poszczególnych Komisjach i  były do wglądu na repozytorium.  

Uwag nie zgłoszono: 

W wyniku głosowania 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 15 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/26/2018 Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu 

Wałbrzyskiego na I półrocze 2019 roku stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 18 

Przewodniczący Komisji Skarg, wniosków i petycji Pan Leonard Górski zwrócił się do 

Rady o przyjęcie planu pracy Komisji na I półrocze 2019 roku.  

Uwag nie zgłoszono. 

W wyniku głosowania 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 15 radnych 

Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/27/2018 w sprawie zatwierdzenia 

planu pracy Komisji Skarg, wniosków i petycji stanowi załącznik nr 19 do niniejszego 

protokołu. 

 

Ad 19 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak  przedstawiła 

propozycję rocznego planu pracy Rady Powiatu Wałbrzyskiego. Następnie otworzyła 

dyskusję. 

Uwag nie zgłoszono. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak poddała pod 

głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu pracy 

Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  

 

W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0  wstrzymujących się -  na sali obecnych 15 

radnych Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła uchwałę Nr II/28/2018 w sprawie 

rocznego planu pracy Rady Powiatu Wałbrzyskiego stanowi załącznik nr 20 do 

niniejszego protokołu. 

 

Ad 20 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak otworzyła 

dyskusję. 



Radna Ewa Dorosz zwróciła się do starosty wałbrzyskiego z zapytaniem o etap realizacji 

prac nad projektem  „Edukacja przez inspiracje i podróże”, którego jest autorem wraz z 

radnym   Łukaszem Kazkiem. Nadmieniła, że program omawiany był na minionym 

posiedzeniu Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu.  

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski zapewnił, że wydział merytoryczny pracuje 

nad propozycją ustalenia kryteriów dla beneficjentów projektu.  

Radny Jarosław Buzarewicz nawiązał do minionego posiedzenia Komisji Budżetu i 

Rozwoju Powiatu oraz do informacji, która została przekazana przez starostę odnośnie złóż 

kopalin  w Czarnym Borze, które mogą być w niedługim czasie eksploatowane.  Poprosił o 

więcej informacji w przedmiocie sprawy. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski odpowiedział, że pierwsze złoże 

zlokalizowane jest w okolicach Sędzisławia. Dodał, że wpłynął dokument  w kwestii 

odniesienia się do możliwości transportowych. Powiedział, że drugie złoże zlokalizowane jest 

w Czarnym Borze, przy funkcjonującej kopalni melafiru.  

Radny Jarosław Buzarewicz przypomniał, że podczas ubiegłej kadencji zwracał się z 

problemem dotyczącym powstania podwójnej linii ciągłej w ciągu sklepów przy ul. Głównej w 

Czarnym Borze. Dodał, że mieszkańcy posesji 8b przy ul. Głównej  nie mają nadal dojazdu 

do swojego domu.  Zapytał, czy jest szansa na to, aby uregulować te niedogodną sytuację. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że zarządca drogi przy 

zatwierdzaniu projektu organizacji ruchu ma się kierować bezpieczeństwem wszystkich 

użytkowników ruchu. Wskazał, ze ww. budynek posiada także dojazd od drogi wewnętrznej, 

gminnej. Dodał, że dostęp do drogi publicznej, czyli zjazdy z niej, uzgadniane są w 

procedurze pozwolenia na budowę, pozwolenia na użytkowanie. Nadmienił, że w przypadku, 

gdyby chciano wybudować nowy zjazd, wówczas musi zostać zachowana odpowiednia 

procedura.   

Radny Jarosław Buzarewicz powiedział, że wskazana posesja ma jedynie wjazd od 

głównej drogi powiatowej. Zasugerował przeprowadzenie rozmowy z mieszkańcami tego 

budynku.  

Radna Ramona Bukowska ponownie zwróciła się do Zarządu Powiatu  z prośbą o 

rozważenie współfinansowania budowy krytej pływalni  „Dolnośląski delfinek”. 

Radny Leonard Górski odniósł się do stanu drogi  przy ul. Żeromskiego w gminie 

Boguszów-Gorce (dzielnica Kuźnice, przy budynku kościoła) i zapytał czy byłaby możliwość 

likwidacji fragmentu barier ochronnych przy schodach. Radny wskazał również na potrzebę 

posadowienia znaku poziomego „przejście dla pieszych”. Wyjaśnił w szczegółach, że chodzi 

o drogę za  rondem przy ul. Żeromskiego. Jako argument swojej prośby wskazał, znajdujący 

się w tym miejscu przystanek autobusowy.   

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że wskazana bariera nie została 

dawno zamontowana, wobec czego na pewno założona jest zgodnie z warunkami 

technicznymi, mając na względzie bezpieczeństwo mieszkańców. Zapewnił, że osobiście 

sprawdzi, jakie inne możliwości istnieją, aby rozwiązać wykazany problem. 

Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Iwona Frankowska zapewniła, że poruszone 

kwestie przez radnego Leonarda Górskiego zostaną zweryfikowane, a następnie zostaną 

podjęte wszelkie możliwe działania.  

Radny Kamil Orpel nawiązał do kwoty 290 tys zł, która została przeznaczona na promocję 

powiatu i zapytał na co dokładnie się ją przeznacza, jakie kwoty i na jakie zadania. Poprosił o 

pisemną informację, jaki jest plan wydatkowania ww. kwoty na rok 2019. 

Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski powiedział, że takie informacje mogą zostać 

udzielone, w chwili, gdy zarząd  podejmie szczegółowe decyzje w przedmiotowym zakresie. 



Obecnie dokonywana jest analiza dotycząca kosztów wydruku materiałów promocyjnych. 

Przypomniał następnie, że wnioski i zapytania radni powinni składać na piśmie.  

 

Ad 21 

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Sylwestra Wawrzyniak  poinformowała, 

ze w okresie między sesjami wpłynęły 3 wnioski, które złożyli radni: Ewa Dorosz, Marek 

Masiuk i Bogusław Uchmanowicz. Poinformowała, że na minionym posiedzeniu Komisji 

Budżetu i Rozwoju Powiatu zostali wybrani przedstawiciele rady do pracy w Komisji 

Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego przy staroście: Jarosław Buzarewicz i Łukasz 

Kazek. Zwróciła się do rady o zatwierdzenie tych kandydatów. 

W wyniku głosowania 15 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (15 radnych obecnych), do 

składu Komisji Bezpieczeństwa i Porządku  Publicznego zostali wskazani radni: Jarosław 

Buzarewicz i Łukasz Kazek.  

Radny Marek Masiuk wyjaśnił, że głosował przeciwko wnioskowi radnej Ewy Dorosz w 

kwestii budowy chodników, z uwagi na fakt, że sprawy te powinny być najpierw uzgodnione z 

włodarzem gminy.   

Radny Stanisław Skrzyniarz odniósł się do propozycji obniżenia wydatków na 

administrację, a tym samym wynagrodzeń pracowników, przypominając o trudnościach 

związanych z pozyskaniem pracownika.  

Starosta Wałbrzyski odniósł się do wydatków zaplanowanych na administrację i uzasadnił 

to m.in. wzrostem wykonywanych zadań przez pracowników, a także wysokimi wymaganiami 

pozyskiwanych merytorycznych pracowników.  

Radna Ramona Bukowska nawiązała do udziału przedstawiciela  powiatu wałbrzyskiego w 

pracach LOT Aglomeracji Wałbrzyskiej i zaproponowała, aby taki przedstawicielem został 

Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Piotr Pol.  

Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz zaproponował, aby w 

pracach LOT brał udział również przedstawiciel tzw. pozycji w radzie powiatu i zaproponował, 

aby była to radna Ewa Dorosz.  

 

Ad 22 

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego 

Sylwestra Wawrzyniak zamknęła II Sesję Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

Zakończenie Sesji godzina: 13.37. 

 

Protokół sporządziły: 

       Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego  
           Sylwestra Wawrzyniak /-/ 
Violetta Muszyńska 
Główny Specjalista  
Anna Gromniak 
Inspektor  

 
 
Szczegółowe wypowiedzi i dyskusje znajdują się w nagraniu przechowywanym na płycie CD, 

która stanowi załącznik do niniejszego protokołu i jest jego  integralną częścią. 

 

Załączniki do protokołu dostępne są w Biurze Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
 


